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درمکتب امام

گمان می کنند آمریکا پشت و پناه است
خدای تبــارک و تعالی این ملت ها را توجه بدهد به این مســائل، و 
این دولت هایی که  در کشــورهای اسلامی هســتند از خواب بیدار کند. 
اینها گمان می کنند ]...[ آمریکا پشــت و پناه اســت، آمریکا از شما نفت 
 می خواهد و آمریکا از شــما نفع می خواهد و می خواهد شــما بازار باشید 

برای او.
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رئیس قوه قضائیه گفت: علی رغم سیاست ها و برنامه های اتخاذ شده 
و مدوّن، تاکنون در امر کوچک سازی دولت توفیق نداشته ایم؛ به اعتقاد 

من، بنیاد مستضعفان در این حوزه می تواند منشا اثر باشد.
به گزارش مرکز رسانه قوه قضائیه، حجت الاسلام محسنی اژه ای، طی سخنانی 
در نشســت با مدیران ارشد بنیاد مستضعفان انقلاب اسلامی، اظهار داشت: یکی 
از مســائل در کشور ما موازی کاری هاســت. در امور مختلفی در کشور بعضاً چند 
دستگاه و نهاد به عنوان متولی حضور دارند؛ حتی ممکن است بخش خصوصی نیز 
در آن امور، ورود و مدخلیت داشــته باشد؛ در این جا باید سازوکار مدونی داشته 
باشیم که با تعیین اولویت ها و ظرفیت های هر بخش، امور مشترک محوله را میان 
بخش های مختلف به گونه ای سامان دهد که با یکدیگر موازی کاری نداشته باشند؛ 
باید توجه داشت که این گونه موازی کاری ها سبب اتلاف وقت و سرمایه در کشور 
می شود؛ بنیاد مســتضعفان از جمله نهاد هایی است که با بخش های مختلفی از 

کشور در زمینه های متنوعی دارای مأموریت مشترک است.
وی افزود: کارآمدی و چابکی نیز از جمله شــاخصه های مهم در هر دستگاه 
و نهاد اســت؛ هر دســتگاه و نهادی اعم از قوه قضائیه و بنیاد مستضعفان و... باید 
ارزیابــی جامعی را به عمل آورند که آیا میان ســاختار و نیرو های آن ها به لحاظ 
کمی و کیفی و مأموریت های شــان تناســب وجود دارد یا خیر؟ چند سالی است 
که در سیاست ها و برنامه های کشور مدام مطرح می شود که دولت باید کوچک و 
چابک شود و تصدی گری آن کاهش یابد و بخش های دولتی و شبه دولتی در امور 
اقتصادی و سایر امور رقیب مردم نباشند؛ حال باید پرسید آیا این مقولات تحقق 
یافته اســت یا خیر؟ علی رغم سیاست ها و برنامه های اتخاذ شده و مدوّن، تاکنون 
در امر کوچک ســازی دولت توفیق نداشته ایم؛ به اعتقاد من، بنیاد مستضعفان در 

این حوزه می تواند منشا اثر باشد.
در این نشســت، حسین دهقان، رئیس بنیاد مستضعفان نیز با ارائه گزارشی 
از فعالیت های بنیاد مســتضعفان، با اشــاره به اینکه خروجی کار این بنیاد تحت 
پوشش قرار دادن دهک های یک تا ۵ و محرومان کشور است، گفت: در ماموریت 
ما تاکید شــده است که بنیاد مســتضعفان نباید یک بنگاه خیریه باشد و باید از 
کمک های موردی و ناپایدار خودداری کرده و به ســمت توسعه الگو های اثرگذار 

ملی حرکت کنیم.
وی با اشــاره به برخی اقدامات بنیاد مســتضعفان در حوزه محرومیت زدایی 
و توانمندسازی اقشــار کم درآمد کشور گفت: امسال به ۱.۵ میلیون نفر خدمات 
سلامت ارائه می دهیم و ۱۰۰ هزار شغل را برای ساکنان این مناطق محروم ایجاد 
خواهیم کرد که این اقدامات با تخصیص ۱۰ هزار میلیارد تومان از منابع بنیاد و 
اهرم کردن آن انجام می شــود که در مجموع ۴۵ هزار میلیارد تومان را برای این 

قبیل فعالیت ها در سال جاری در دسترس قرار داده است.
آیت الله جنتی در جلسه شورای نگهبان:

مقاومت تنها راه پایان ظلم های استکباری 
و رژیم صهیونیستی است

دبیر شورای نگهبان گفت: اعتراضاتی که در کشورهای سراسر جهان 
و به ویژه در کشورهای غربی مخصوصا از سوی جوانان آزاده این کشورها 
به رفتارهای رژیم اشغالگر صهیونیستی و حامیانش صورت گرفت، نشان 
داد که فضاسازی های گسترده ای که با تکیه بر دروغ پردازی رسانه های 

پرتعداد انجام می شود، نمی تواند حقیقت را پنهان نگه دارد.
آیت الله احمد جنتی، دبیر شورای نگهبان در ابتدای جلسه این شورا درخصوص 
برقــراری آتش بس در غزه اظهار داشــت: در این هفته شــاهد آتش بس در نبرد 
نابرابر رژیم نامشــروع اسرائیل و حامیانش با گروه های مقاومت فلسطینی بودیم، 
دستاوردی شرافتمندانه و غرورانگیز برای جبهه مقاومت و نتیجه ای ذلیلانه برای 
رژیم کودک کش اســرائیل و حامیان او که طی ۱۵ ماه، تمام توان شــان را برای 
نابــودی گروه های مقاومت فلســطینی و در راس آن ها حمــاس قهرمان به کار 
 گرفتنــد و مردم بی پناه غزه از جمله زنان و کــودکان بی گناه را به خاک و خون 

کشیدند.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی شورای نگهبان، وی افزود: این اتفاق که قطعا 
در معــادلات جهانی پیش رو تاثیرگذار خواهد بود، حــاوی درس ها و پیام هایی 
بسیار مهمی است، از جمله این که مقاومت تنها راه پایان دادن به ظلم قدرت های 
استکباری است و دیگر اینکه قدرت رژیم نامشروع رژیم صهیونیستی با تصوری که 
از آن ساخته اند بسیار متفاوت است و این تفاوت باعث شد که این رژیم نامشروع 

در این نبرد نابرابر در دستیابی به اهدافش ناکام بماند.
آیت الله جنتی خاطرنشان کرد: اثبات مجدد دروغ بودن ادعای دفاع از حقوق 
بشر از سوی دولتمردان آمریکا و هم پیمانان این کشور و نیز ناکارآمدی نهادهای 
بین المللی برای دفاع از حقوق مظلومانی که هدف ظلم قدرت های استکباری قرار 

گرفته اند از دیگر نتایج مهم این رویارویی نابرابر بود.
دبیر شورای نگهبان عنوان کرد: اعتراضاتی که در کشورهای سراسر جهان و به 
ویژه در کشورهای غربی مخصوصا از سوی جوانان آزاده این کشورها به رفتارهای 
رژیم اشغالگر صهیونیستی و حامیانش صورت گرفت، نشان داد که فضاسازی های 
گسترده ای که با تکیه بر دروغ پردازی رسانه های پرتعداد انجام می شود، نمی تواند 

حقیقت را پنهان نگه دارد.
وی در خصوص شــهادت حجت الاسلام والمسلمین رازینی و حجت الاسلام 
والمســلمین مقیسه از قضات برجسته کشور هم گفت: این دو قاضی بر اثر اقدام 
ناجوانمردانه تروریســتی در روزهای گذشته، حرکتی در ادامه جنایت های قبلی 
دشــمنان ایران اســلامی بود که از ابتدای تشــکیل جمهوری اسلامی ایران رخ 

داده است.
آیت الله جنتی افزود: دشمنان تصورشان این است که با حذف افراد می توانند 
حرکت عزتمندانه ای که با پیروزی انقلاب اسلامی آغاز شده است را متوقف  کنند 
در حالی که واقعیت این است که اگرچه فقدان هر مسئول خدمتگزاری آسیب هایی 
به دنبال دارد، اما انقلاب اســلامی امروز به یک مکتب بالنده جهانی تبدیل شده 
است که وابسته به حضور افراد نیست و قطعا این مکتب، معادلات ظالمانه جهان 

سلطه را برهم خواهد زد.
دبیر شورای نگهبان عنوان کرد: عمر این دو شهید عزیز در راه اجرای قانون و 
دفاع از حقوق مردم و عدالت گذشت و شهادت اجر مجاهدت این دو عزیز در این 
حوزه خطیر اســت. قطعا قضات جوان عالم، متعهد و انقلابی راه این پیشکسوتان 

مجاهد عرصه قضا را ادامه خواهند داد.
گروسی:  

شواهدی درباره ساخت سلاح  هسته ای در ایران 
وجود ندارد

مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی در حاشیه نشست »داووس« 
تاکید کرد که شواهدی وجود ندارد که نشان دهد، ایران در حال ساخت 

سلاح هسته ای است.
رافائل گروسی در نشســتی با شبکه »ان دی تی وی« هند در حاشیه نشست 
»داووس« سوئیس در سؤالی در ارتباط با ادعاهای رژیم صهیونیستی درخصوص 
دنبال کردن اهداف نظامی در برنامه هســته ای ایران گفت »ما هیچ شواهدی در 

اختیار نداریم مبنی بر این که ایران در حال ساخت سلاح هسته ای است«.
با این حال، وی مدعی شد که جمهوری اسلامی در زمینه برنامه هسته ای خود 

همکاری کاملی با آژانس بین المللی انرژی اتمی ندارد.
وی در ایــن خصــوص گفت »البته ایران مقادیر زیــادی از اورانیوم با درصد 
غنای بالا انباشه کرده است که آن ها را به سطح تسلیحاتی بسیار نزدیک می کند. 
رافائل گروسی با این ادعا که آژانس به تمامی سایت های ایران دسترسی ندارد 
گفت »ایران همکاری کاملی در زمینه شفاف سازی فعالیت های هسته ای فعلی و 

گذشته خود با ما ندارد«.
ادعای گروسی درباره همکاری ایران در شرایطی مطرح شده است که در سفر 
آبان ماه وی به تهران، او از دو ســایت مهم  غنی ســازی نطنز و فردو دیدار کرد و 
درباره جنبه های بیانیه مشترک توافق شده با ایران در مارس 2۰23 با کارشناسان 

سازمان انرژی اتمی ایران گفت وگو کرد.

رئیس قوه قضائیه:

تاكنون در امر كوچک سازی دولت 
توفیق نداشته ایم

 برگزاری مراسم بزرگداشت شهیدان 
حجج اسلام رازینی و مقیسه در مدرسه عالی شهید مطهری

مراسم بزرگداشت شهیدان حجج اسلام 
رازینی و مقیسه در مدرسه عالی شهید 
 مطهری بــا حضور رئیس قــوه قضائیه 

برگزار شد.
بــه گزارش خبرگــزاری میزان، مراســم 
بزرگداشت شــهیدان حجج اسلام والمسلمین 
رازینی و مقیســه از سوی رئیس قوه قضائیه و 
بیت شهدا، روز چهارشنبه در مدرسه عالی شهید 
مطهری واقع در میدان بهارستان، برگزار شد.

در این مراسم که با حضور حجت الاسلام 
محســنی اژه ای و آحاد و اقشار مختلف مردم 
برگزار شد، تعدادی از مقامات و وزرای دولت، 
جمعی از نمایندگان مجلس شــورای اسلامی 
و همچنین اعضای شــورای عالی قوه قضائیه 

حضور داشتند.
رئیس  گلپایگانی،  حجت الاسلام محمدی 

دفتر مقام معظم رهبری. حجت الاسلام قرائتی، 
رئیس ستاد اقامه نماز، سرلشکر باقری، رئیس 
ســتادکل نیرو های مســلح، سرلشکر سلامی، 
فرمانده کل ســپاه، سرلشکر موسوی، فرمانده 
کل ارتش، سردار قاآنی، فرمانده نیروی قدس 
سپاه، علی لاریجانی، مشاور رهبر معظم انقلاب، 
محمدرضا عارف، معــاون اول رئیس جمهور و 
چندتن دیگر از مســئولان لشکری و کشوری 
از جمله چهره های حاضر در این مراسم بودند.

گفتنی است، دوشنبه شــب هفته جاری 
نیز مراســم گرامی داشت »شــهدای عدالت« 
با حضور حجت الاســلام والمسلمین محسنی 
اژه ای، رئیــس قوه قضائیه و تعدادی از مراجع 
معظم و علما و همچنین جمعی از مســئولان 
و مقامات قضائی در مسجد اعظم شهر مقدس 

قم برگزار شد.

نگاهی به دیروزنامه های زنجیره ای

ناسخ و منسوخ »مذاکره« با آمریکا
از »زبان مدعیان اصلاحات«

سرویس سیاسی-
اظهارات ضد و نقیض روزنامه های زنجیره ای در رابطه با شخص و شخصیت »ترامپ« و ایضاً 
»مذاکره« با آمریکا، نه تنها نشــان از ناسخ و منســوخ مطالب درج شده در این جراید دارد؛ بلکه 

ماموریت مدعیان اصلاحات مبنی بر تحمیل مذاکره با آمریکا را روشن می کند.  
یکی از راه های تحمیل مذاکره و فشار بر شخصیت های حقوقی یا حقیقی پیش از گفت وگو، 
اســتفاده از تکنیک  »تهدید و اجبار« )Threat and Coercion( است. آمریکا و اروپا پیش از 
این بارها با استفاده از همین تکنیک درصدد مهار ایران و بازداشتن از دستیابی به حق مسلم در 

حوزه  هسته ای بر آمدند. 
به همین منظور چندی پیش تروئیکای اروپا با استفاده از »مکانیسم ماشه« سعی در تهدید 
ایران داشت؛ این در حالی است که روز گذشته روزنامه زنجیره ای »آرمان ملی« ذیل تیتر »تروئیکای 

اروپا در نقش میانجی« به اروپا اعتبار ویژه داده و این کشورها را تسهیل گر جا می زند. 
روزنامه زنجیره ای »آرمان ملی« همچنین ذیل تیتر »تروئیکای اروپا در نقش میانجی« نوشت: 
»به نظر می رسد ترامپ با اضافه نکردن تحریم جدید در ابتدای کار، دنبال آن است که از سیاست 
فشار حداکثری فاصله بگیرد. این تصمیم، همسو با دیدگاه تحلیلگران حوزه ایران و آمریکا است 
که بر لزوم اســتفاده از دیپلماســی برای کاهش تنش تأکید دارند. احتمالاً رئیس جمهور آمریکا 
سعی دارد از موضع گیری تند علیه ایران خودداری کند تا راه گفت وگو برای حل مسائل هسته ای 
مسدود نشود. ظاهراً تیم او در حال کار بر روی طرح هایی مرتبط با ایران و پرونده هسته ای است. 
به نظر در هفته ها و ماه های آینده، مواضع رسمی آمریکا نسبت به ایران شفاف تر خواهد شد و این 
مواضــع، احتمالاً بر کاهش تنش و یافتن راه حل برای چالش ها متمرکز خواهند بود. موردی که 
البته به نظر می رسد باید برای مشخص شدن آن از سیاست صبر و انتظار استفاده کرد و طرفین 

نباید از موضع گیری های سخت در مورد یکدیگر استفاده کنند«.
چندی پیش، قبل از مراســم تحلیف، روزنامه »آرمان امروز« ذیل تیتر »ترامپ در فوریه در 
مورد ایران تصمیم گیری می کند« به نقل از »مایک والتز«، مشــاور رئیس جمهور منتحب آمریکا 
نوشت: »مشاور امنیت ملی  ترامپ در پاسخ به اینکه آیا از حمله احتمالی اسرائیل به تاسیسات 
هسته ای ایران حمایت می کند، گفت اقدامات اسرائیل، ایران را در موقعیت ضعف قرار داده است. 
پدافند هوائی ایران ضربه خورده و اکنون لحظه گرفتن آن تصمیمات کلیدی است و در ماه آینده 

این کار را )تصمیم گیری( خواهیم کرد«. 
به نظر می رسد هدف مسئولین آمریکا از مذاکره با ایران مهار و کنترل است؛ که با رجوع به 

سخنان مارکو روبیو این ادعا تأیید می شود.
سایت روزنامه »شرق« چندی پیش، قبل از مراسم تحلیف ترامپ با تیتر »پالس روبیو برای 
مذاکرات ایران و آمریکا« به نقل از »مارکو روبیو« یکی از گزینه های احتمالی وزارت خارجه آمریکا 
در دولت ترامپ نوشت: »نمی توان اجازه آن را داد که تهران از منابع و توانایی های لازم برای شروع 

دوباره حمایت از آن چیزی که به زعمش »تروریسم« نامیده شده، برخوردار باشد«. 
روزنامه اعتماد نیز ذیل تیتر »ترامپ و معماي ایران« به نقل از »مارکو روبیو« نوشت: »باید 

با ایران به توافق برسیم، اما نباید به گونه اي باشد که ایران قدرتمند شود«. 
در همین ارتباط، روزنامه »هم میهن« ذیل تیتر »ترامپ و گزینه نظامی علیه ایران؛ بازگشت 
به »فشــار حداکثری« مســیر معامله را هموار می  کند یا جنگ؟« نوشت: »او ]ترامپ[ می گوید 
که به سیاســت دوره نخست ریاست جمهوری اش یعنی سیاست »فشار حداکثری« باز می گردد. 
هدف از آن سیاســت این بود که از طریق گســترش تحریم های آمریکا علیه جمهوری اسلامی و 
تشــدید تحریم هایی که قبلًا وجود داشت، فشار را بر ایران افزایش دهد. هدف نهائی تغییر نظام 
در ایران نبود، بلکه این بود که تهران برنامه هسته ای و موشکی اش را محدود کند و حمایتش را 
از شبه نظامیان منطقه ای که شبکه موسوم به »محور مقاومت« را تشکیل می دادند، کاهش دهد. 
سیاست »فشار حداکثری« به طور قطع اقتصاد ایران را در منگنه قرار داد اما در آوردن ایران پای 
میز معامله شکست خورد. حتی با تزلزل اقتصاد ایران و آب رفتن ذخایر خارجی اش، این کشور باز 
هم به توسعه برنامه هسته ای و موشکی خود و حمایتش از گروه های نیابتی منطقه ای ادامه داد«. 
روزنامه زنجیره ای »مردم سالاری« نیز ذیل تیتر »بازگشت مرد دیوانه« ضمن اشاره به شخصیت 
ترامپ نوشت: »آمریکایي ها عاشق قدرت هستند؛ حتي اگر آن چهره یک »دیوانه« باشد... مراسم 
تحلیف چهل و هفتمین رئیس جمهوري آمریکا در کنگره کاپیتال برگزار شد. »دونالد ترامپ« در 
مقام ریاست جمهوري با وقفه اي یک دوره اي به واشنگتن بازگشت تا خیره کننده ترین بازگشت تاریخ 
سیاست آمریکا را به نام خود ثبت کند. ترامپ که با رویکرد »مرد دیوانه« دنیا را به چالش کشیده 
بود؛ حالا ورژن جدیدي از خود به نمایش گذاشته است. آیا او پایان دوران ریاست جمهوري را خواهد 
دید یا سرنوشتي دیگر براي ترامپ رقم خواهد خورد؟! هیچ اتفاقي بعید نیست اما آنچه که مشخص 
است معادلات سیاسي داخلي آمریکا و روابط بین الملل دست خوش تغییر و تحول خواهد شد«. 

توان نظامی قابل مذاکره نیست 
بــا توجه به مطالب پیش گفته، هدف از طرح مجدد مذاکرات توســط اروپا و آمریکا، تحدید 
ایران در نیل به اهداف و مقاصد سیاسی- امنیتی است و مدعیان اصلاحات بی اعتنا به این مسئله 

با تکرار و اصرار به مذاکره درپی معامله اقتدار ایران هستند. 
به نظر می رســد غرب )آمریکا و اروپا( با فضا سازی علیه برنامه هسته ای ایران و با استفاده از 
تکنیک های ســلطه گری در مذاکرات همچون »لنگر کردن« )Anchoring(، مقدمه و مدخل 
ورود به بحث را بر ســر توان نظامی، نقش ایران در منطقه و مسائل هسته ای تعریف کرده است. 
این درحالی است که مدعیان اصلاحات با پافشاری بر مذاکره با آمریکا این سیاست و تکنیک را 

نادیده می  گیرند. 
با توجه به سخنان ترامپ مبنی بر به کارگیری سیاست »فشار حداکثری« که پیش تر ذکر آن 
رفت، ترامپ بر سیاست قبلی پافشاری می کند، اظهارات روبیو نیز بر طراحی فشار بر ایران تاکید 
دارد. با توجه به این موضوع و درج این مطلب در جراید مدعی اصلاحات، اصرار به مذاکره عبارت 

»ناسخ و منسوخ« را به ذهن متبادر می کند.
مع الوصف، مذاکره با شخص دیوانه )به اذعان روزنامه زنجیره ای مردم سالاری( و بدعهدی چون 

ترامپ با هیچ منطقی، عقلانی به نظر نمی رسد.

عکس: محمد علی شیخ زاده

گزارش خبری تحلیلی کیهان

از سفیدشویی ترامپ تا حمله به رقبای داخلی
پرده ای از نمایش ظریف در داووس

سرویس سیاسی-
 ظریــف در گفت وگویی در اجلاس ســالانه 
مجمع جهانی اقتصاد در داووس سوئیس، با تکرار 
رویه اشتباه خود، بار دیگر مسائل داخلی کشور 

را در نشستی بین المللی مطرح کرد.
محمدجواد ظریف، در شرایطی که مبتنی بر قانون 
نحوه انتصاب اشــخاص در مشــاغل حساس، به شکل 
غیرقانونــی در منصب معــاون راهبردی رئیس جمهور 
مشــغول به فعالیت اســت، بار دیگر سخنانی خارج از 
عرف را به زبان آورده و فرصتی دیگر را برای سوءاستفاده 

بیگانگان فراهم ساخته است.
ظریف این بار نیز با تکرار رویه اشتباه و تأمل برانگیز 
بیست ساله خود، در اجلاس سالانه مجمع جهانی اقتصاد 
در داووس در گفت وگوی خود با فرید زکریا برنامه ســاز 
و تحلیلگر سیاســت خارجی، مجددا مسائل داخلی را 
به دســتاویزی برای حمله به رقبای خود در نشســتی 

بین المللی بدل ساخت.
حمله به سیاستمداران داخلی

 در رسانه های زنجیره ای 
و بلندگوی مدعیان اصلاحات سانسور شد

ظریف در این گفت  وگو با فرید زکریا اظهار می دارد: 
»برخی از جریان های مخالف تلاش کرده اند پرونده هایی 
علیه من تشــکیل دهند تا مرا از سمت فعلی ام برکنار 
کنند. یکی از این ادعاها، تابعیت فرزندانم اســت که در 
زمان دانشــجویی من در آمریکا متولد شدند و تابعیت 
آمریکایی دارند. این مســئله کاملًا در چارچوب قوانین 

بوده و نقضی صورت نگرفته است.«
وی در این بخش که اگر تندروها در ایران مسئولیت 
داشتند، من هم اکنون نمی توانستم آزادانه در خیابان های 

تهران قدم بزنم.
محمدجواد ظریف همچنین در قســمت دیگری 
از ایــن گفت وگو بــا نام بردن از ســعید جلیلی رقیب 
انتخاباتی پزشــکیان در انتخابات اخیــر و با حمله به 
وی در نشســتی بین المللی اظهار می دارد: »اگر امروز 
به جای مســعود پزشکیان، ســعید جلیلی را به عنوان 
رئیس جمهوری داشــتیم، ممکن بود جنگ بزرگی در 

منطقه در جریان باشد.«
این قســمت از ســخنان ظریف نیز در رسانه های 
زنجیره ای مدعــی اصلاحات و همچنین رســانه های 
دولتــی تحت مدیریت مدعیان اصلاحات همچون ایرنا 

سانسور شد. 
گردن کشی در مقابل قانون

 این بار در نشستی بین المللی
ظریــف در قســمتی از این گفت وگــو در جواب 
سؤال مداخله گرایانه فرید زکریا درباره موضوع انتصاب 
غیرقانونــی وی به مقام معاونت راهبردی رئیس جمهور 
اظهار می دارد: »افرادی که کمپین هایی را علیه من راه 
می اندازند.... اعتقــاد دارند که انتصاب من نقض قانون 

است. این تفسیر آنهاست و ما تفسیر متفاوتی داریم«
وی بدون اشــاره به نظر مجلس شورای اسلامی و 
موضع گیری صریح قالیباف، ریاســت مجلس دوازدهم 
درباره نقض صریح قانون به واسطه انتصاب غیر قانونی 
خود به عنوان معاون راهبردی رئیس جمهور، از تفسیر 

متفاوت خود و دولتمردان فعلی درباره قانون سخن به 
میان می آورد.

جدای از اینکه اساسا وی در مقام و جایگاهی قرار 
ندارد که تفسیری از قانون را ارائه دهد و جدای از اینکه 
ادامه فعالیت وی در این منصب، دهن کجی آشکار به اصل 
حاکمیت قانون و تفکیک قوا به شمار می آید، عجیب تر 
اینکه این گردن کشی در برابر قانون این بار در برابر انظار 

بین المللی صورت می گیرد.
متر برجامی ظریف در هر موضوع

ظریف همچنین در بخش دیگری از این گفت وگو 
اظهار داشت: » به من یک مورد ارائه دهید که مقاومت 
برای منافع ایران عمل کرده باشــد. آنها همیشه برای 
اهداف خــود کار کرده اند، حتی به قیمت ضرر ما. آنها 
 هرگز دســتورات ما را اجرا نکردنــد. ما از هفتم اکتبر 
اطلاعی نداشتیم... ما قرار بود در ۹ اکتبر با آمریکایی ها 
درباره احیای برجام دیدار داشته باشیم که این عملیات 

آن را تضعیف و نابود کرد.«
به نظر می رســد در ذهنیت ظریف، برجام معیاری 
است که حتی آخرت افراد را نیز باید با آن سنجید. وی 
در این قسمت از سخنان خود گرچه اشاراتی به مقاومت 
قهرمانانه مردم فلسطین در برابر اشغالگری صهیونیست ها 
داشته است ولی این بار مقاومت قهرمانانه مردم فلسطین 

و لبنان را آماج حملات خود قرار داده است.
این قسمت از سخنان ظریف نیز در قریب به اتفاق 
رسانه های زنجیره ای و رسانه های دولتی دولت چهاردهم 

پوشش نیافته است.
سفیدشویی ترامپ 

پرده ای دیگر از مواضع ظریف
ظریف علاوه بر این در قســمتی از پاســخ خود به 
سؤال فرید زکریا درباره مقاله اخیر خود در فارن افرز و 
در توضیح این گزاره »که ممکن است در دوران ترامپ 
فرصتی برای یک توافق با ایران وجود داشــته باشــد« 
اظهار داشــت: »اجازه دهید یک تسلسل زمانی به شما 
بدهم. جان بولتون در فوریه 2۰۱۷ به پاریس رفت. در 
آن زمان، او مشاور امنیت ملی ترامپ بود. او در مقاله ای 
که فکر می کنم اواخر 2۰۱۶ نوشــته بود، طرحی برای 
خــروج ترامپ از برجام ارائه داده بود. در فوریه 2۰۱۷، 
او به پاریس رفت و در گردهمایی ســازمان )منافقین( 
ســخنرانی کرد. فکر می کنم اظهارنامه مالیاتی او نشان 
می دهد که بابت این سخنرانی پول دریافت کرده است. 
در آن ســخنرانی گفت که ســال آینده این زمان را در 
تهران جشن خواهیم گرفت. او در آوریل به  عنوان مشاور 
امنیت ملی منصوب شــد،پمپئو در 2۶  آوریل به  عنوان 
وزیر امور خارجه تأیید شــد. او در 2۸ آوریل به اسرائیل 
رفت و از نتانیاهو خواست آن نمایش درباره اسنادی که 
از ایران به دســت آورده بودند را ارائه دهد. ترامپ در ۸ 
می از برجام خارج شــد. اگر به این تسلسل وقایع نگاه 
کنید، متوجه می شــوید که برنامه ریزی دقیقی پشت 
آن بود.من از آنچه شــنیده ام و از افراد مختلف می دانم، 
به این نتیجه رســیده ام که آنها ترامــپ را به دو چیز 
متقاعد کرده بودند: اول اینکه ایران در حال فروپاشــی 
است و خروج ناگهانی از برجام می تواند آخرین میخ بر 
تابوت ایران باشد. دوم اینکه با ارائه آن اسناد جعلی که 

نتانیاهو نشان داد، حمایت بین المللی از ایالات متحده 
و اسرائیل برای خروج از برجام جلب خواهد شد. هر دو 
فرضیه مشاوران ترامپ، نه خود ترامپ کاملًا اشتباه بود. 
امیدوارم این بار، ترامپ جدی تر، متمرکزتر و واقع بینانه تر 
عمل کند. او بولتون را کنار گذاشــت. او برایان هوک را 

کنار گذاشت. پمپئو را کنار گذاشت.«
ظریف که پیش از این بی اطلاعی، نابلدی و ناآگاهی 
خود نسبت به ساختار تصمیم گیری و سیاست آمریکا 
را در دوران برجام و در زمان جدال توئیتری با تام کاتن 
نشان داده بود و در شرایطی که طیف برجامی در دوران 
دولت روحانی، ترامپ را مزاحم برجام می نامیدند، این بار 

اقدام به سفیدشویی از ترامپ کرده است.
او در حال سفیدشــویی از کســی است که یکی 
از بزرگ تریــن جنایت هــای ممکــن را با تــرور و به 
 شــهادت رساندن شهید ســپهبد حاج قاسم سلیمانی

 رقم زد.
داستان بی پایان سهل اندیشی

وی پیش از این نیز در کوران انتخابات ۱3۸۴، در 
گفت وگویی با محمد البرادعــی مدیرکل وقت آژانس 
بین المللی انرژی اتمی، با پیش کشیدن موضوع انتخابات 
دوره نهم ریاست جمهوری در آن زمان، مسائل داخلی 

کشور را در مقابل بیگانگان به زبان آورد.
ظریف در دیدار و گفت و گوی غیررســمی با محمد 
البرادعی، رئیس اســبق آژانس بین المللی انرژی اتمی 
درباره آثار و تبعات شکست مذاکرات خود با طرف های 
غربی گفت: »بســیاری از کاندیداهای انتخابات ریاست 
جمهوری)سال ۸۴( از شکست مذاکرات ما سود می برند. 
آنها موفقیتی در ایــن گفت و گوها نمی بینند، از طرفی 
آنها آدم های پرنفوذی هم هســتند. اعتبار اروپایی ها و 
مذاکره کنندگان ایرانی هر دو در ایران از دست رفته است. 
این تنها مشکل اعتماد به آنها نبود؛ این مشکل اعتماد 

به جبهه ما هم بود. اعتماد به نوع اعتبار ما در خانه.«
وی بــرای بار دیگــر در زمان پایــان دولت دهم 
و آغــاز دولت یازدهم نیز با انتشــار پیامی در شــبکه 
اجتماعی فیسبوک، با حمله به مواضع ضد صهیونیستی 
رئیس جمهور نهم و دهم در آن زمان، بار دیگر مســائل 
و اختلافات میان سیاســتمداران در داخل کشور را به 

دستاویزی در صحنه بین المللی بدل ساخت. 
اظهارات عجیب ظریف در شــورای روابط خارجی 
آمریکا )2۶ شهریور ۱3۹3( که با لحنی ملتمسانه عنوان 
شــده بود، نمونه ای دیگر از پرداختن ظریف به مسائل 
داخلی در تریبونی بین المللی است؛ وی در این نشست 
اظهار داشــت: »ما روندی را شروع کرده ایم که هدف از 
آن، تغییر فضای سیاســت خارجی کشور است. اگر با 
وجود تلاش های ما برای تعامل، این تلاش  ها بی نتیجه 
بماند، مردم ایران این فرصت را خواهند داشــت تا ۱۶ 
ماه دیگر که انتخابات پارلمانی برگزار می  شــود، به این 

عملکرد ما پاسخ دهند.«
وی در همین گفت وگو در اظهاراتی همراه با ناراحتی 
از اقدام رئیس جمهور وقت ایران در دولت نهم در کنار 
گذاشــتن وی از ساختار سیاست خارجی کشور اظهار 
مــی دارد: »وقتی قبلًا در ســال های 2۰۰۴ و 2۰۰۵، 
توافق  هایی کردیم و تلاش  های ما از جانب اتحادیه اروپایی 

رد شــد، مردم جواب مــا را با انتخاب رئیس  جمهوری 
متفاوت دادند که مرا هم زود بازنشســته کرد. حالا بار 
دیگر من زنده شده ام. به نظر من غرب در انتقال پیامی 
که می  خواهد به ایران منتقل کند باید بسیار دقت کند«.
مرداد ۹۴ حدود یک ســال پــس از این اظهارات 
نســنجیده، جان کری، وزیر خارجه اســبق آمریکا در 
شــورای روابط خارجی آمریکا گفت:»دوستان! اگر به 
توافق پشت کنیم، یک پیام بزرگ به افراطی ها در ایران 
می فرستیم. چه کسی می داند در این صورت انتخابات 
)مجلس( چه می شــود اما روحانی و ظریف که خود را 
در مذاکره با غرب به خطر انداختند، به نظرم به دردسر 

جدی می افتند.« 
مرداد ۹۵ حدود دو ســال پــس از این پالس غلط 
 نیز جان برنان، رئیس  پیشــین ســازمان ســیا گفت: 
»توافق هســته ای رئیس جمهور روحانی را که از دید ما 
بین عناصر فعال در ایران بسیار میانه روتر به شمار می آید، 
تقویت کرد. او باید دستاوردهای بیشتری داشته باشد تا 
حمایت بیشتری جلب کند، به این دلیل که در حکومت 
ایران بین تندروها و میانه روها رقابت وجود دارد... نگرانی 
من این است که خب بسیاری از ایرانی ها انتظار داشتند 
با آزاد شــدن دارایی های این کشور، پول به زندگی آنها 

سرازیر شود.«
نگاهی به این سخنان و مواضع ظریف، نشانگر این 
اســت که وی پس از گذشت بیست سال نمی خواهد یا 
نمی تواند از رویکرد و روش اشتباه خود در بیان مسائل 

داخلی در مقابل بیگانگان دست بکشد.
اظهــارات اخیر محمدجــواد ظریــف در مجمع 
جهانی اقتصاد و دیگر نشســت های بین المللی بار دیگر 
نشــان دهنده روند اشــتباه و پر از چالش او در مواجهه 
با مســائل داخلی ایران در عرصه بین المللی اســت. او 
نه تنها در گذشته بلکه در دوران های مختلف، از زمانی 
که در مسئولیت های حساس دولت قرار داشت، مسائل 
داخلی کشــور را در قالب اظهاراتی به دستاویزی برای 
نقد سیاســت های داخلی و حمله به رقبا تبدیل کرده 
اســت. این رفتارهای ظریف به ویــژه در زمان هایی که 
روابط ایران با دیگر کشورها حساس و پیچیده بوده، به 
بیگانگان فرصتی داده است تا از اختلافات داخلی ایران 

بهره برداری کنند.
این گونه اظهارنظرها علاوه بر ایجاد شکاف داخلی، 
در عرصه بین المللی نیز باعث می شــود که ایران نتواند 
سیاست های خود را با یکپارچگی و انسجام پیش ببرد. 
علاوه بر این، ادعاهای ظریف در مورد تفســیر متفاوت 
خود از قانون و رفتارهای غیرقانونی اش، نشــان دهنده  
گردن کشــی در برابر اصول حاکمیتی و قانون مصوب 
کشــور است. این نوع اقدامات که حتی در نشست های 
بین المللی مطرح می شــوند، به نظر می رسد که هدفی 
جز تضعیف حاکمیــت قانونی و ایجاد بحران در داخل 

کشور ندارند.
در نهایت، این روند تکراری ظریف که مسائل داخلی 
کشــور را به ســوژه ای برای حمله به دیگر مسئولان و 
رقبای داخلــی تبدیل می کند، نه تنهــا به منافع ملی 
آسیب می زند، بلکه تصویر کشور را در عرصه بین المللی 

نیز خدشه دار می کند.

قالیباف: مردم باطل السحر همه توطئه های دشمن هستند
 رئیس  مجلس شورای اسلامی در همایش ملی 
»خادمان حضور« گفت: ما امروز بعد از ۴۵ سال 
ارزش »جمهوریت« و »اسلامیت« را در جمهوری 
اسلامی می فهمیم که باطل السحر همه توطئه های 

دشمنان ما، مردم هستند. 
محمدباقر قالیباف، رئیس  مجلس شورای اسلامی با 
حضور در همایش ملی »خادمان حضور« که در آستانه 
چهل وششمین سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی برگزار 
شد، گفت: مردم باوری و مردم سالاری یکی از شیرین ترین 
و ارزشــمندترین مباحث دینی ماســت که انقلاب ما 
توانست به رهبری امام راحل این موضوع را محقق کند. 
وی ادامــه داد: امام خمینــی رحمت الله جز در راه 

خداوند حرفی نزد و گامی برنداشت. 
قالیبــاف بیان کــرد: مردم باوری مــا از متن دین 
برخاســته اســت و به تعبیر مقام معظم رهبری، امام 
راحل بر سر مباحث دینی با کسی رودربایستی و تعارف 

نداشتند و مردم سالاری را از جای دیگری نگرفتند.
وی افزود: جمهوری اســلامی برای ما یک حقیقت 
واحد اســت و هم جمهوریت و هم اســلامیت برای ما 
اهمیت دارد و همه اینها برخاســته از انقلابی است که 
امام ما به آن توجه کرد. ما امروز بعد از ۴۵ سال ارزش 
آن را می فهمیم که باطل السحر همه توطئه های دشمنان 

ما، مردم هستند.
بدون مردم نمی توانیم انقلاب را حفظ کنیم

قالیباف تاکید کرد: علت تداوم انقلاب اســلامی ما 
در گرو در میدان بودن مردم است. یعنی همان ویژگی 
که عامل پیروزی انقلاب اسلامی بود یعنی مردم، همان 

عنصر عامل حفظ و تداوم انقلاب اسلامی است. 
وی ادامه داد: این انحراف از انقلاب اســت که اگر 
تصور کنیم بدون حضور متکثــر مردم قادریم نظام را 
حفظ کنیم. بدون مردم نمی توانیم انقلاب را حفظ کنیم. 
رئیس  مجلس شــورای اســلامی گفت: اگر دنبال 
انقلابی گری هســتیم، باید به همه مردم توجه کنیم و 
مردم را تکه تکه نکنیم و دسته بندی نکنیم و به گونه ای 
رفتار نکنیم که عامه و توده مردم پراکنده شوند که این 

خلاف دیانت و سیاست ماست. 
امام خمینی مردم باوری داشت

وی متذکر شــد: قبل از انقلاب اســلامی، مردم و 
جمعیت بود اما این جمعیت تبدیل به یک ملت و امت 
واحده نبود. در مقابل، بعد از انقلاب اسلامی این اتفاق 
افتاد و مردم بعد از انقلاب اسلامی بر اساس یک مکتب 
برگرفته از نگاه امام راحل متحد شدند. امام با برداشتشان، 
نگاه حکیمانه و مجتهدانه شــان این مردم را هم آگاه و 
هم هدایت کردند و در این مسیر آوردند و انقلاب را به 

پیروزی رساندند. 
رئیس  مجلس شــورای اســلامی تاکید کرد: امام 
خمینــی رحمت الله علیه مردم باوری داشــت و هم به 
خداوند و هم به خودش و هم به مردم ایمان داشــت و 
زمانی که اینها کنار هم قرار گرفت، این اتفاق عظیم شکل 
گرفت. در حقیقت مردم باوری امام از اسلام شناسی امام و 

برداشت امام از اسلام و مکتب اهل بیت بود. 
وی ادامه داد: امروز هم اگر کســی اسلام را به جز 
این برداشت کند و بفهمد، ما فهم او را یک فهم مکتبی 
و انقلابــی نمی دانیم. ما امروز منتظر واقعی را کســی 
می دانیم که صالح و مصلح باشند و با ظلم مبارزه کند. 
قالیباف اظهار کرد: اگر کسی امروز به اعتماد به نفس 
ملی در کشــور بخواهد صدمه بزند، آن فرد را هم فرد 
انقلابی نمی دانیم. ما امروز باید توجه کنیم که خواسته 
یا ناخواسته به گونه ای رفتار نکنیم که خدای نکرده فکر 
ما، دســت ما و زبان ما در خدمت دشــمن قرار گیرد و 

خدای نکرده آب به آسیاب آنان بریزیم. 
رئیس  مجلس شورای اسلامی افزود: بعد از انقلاب 

همان طــور که به انتخابات به عنوان یک مســیر مهم 
تحقق حضور و مشارکت مردم و به رأی مردم به عنوان 
حق الناس در عرصه های سیاســی توجــه کردیم، باید 
به همین میزان هم ما روی مناســک و حضور مردم و 

مشارکت مردم در عرصه های مختلف توجه کنیم. 
قالیبــاف در این زمینه، توضیح داد: این مناســک 
بسیار ارزشمند است و اینها  فرصت های طلایی را برای 
ما فراهم می کند و فرصت سازی می کند. همین مناسک 
و حضورها اســت که بقای انقلاب را تضمین می کند و 
همین مناسک است که انقلاب را با وجود همه توطئه های 
پیچیده دشمنان حفظ کرده است.  وی گفت: بسیار مهم 
است که بسترسازی کنیم تا مردم در عرصه های مختلف 
حضور پیدا کنند. باید بســتر را فراهم کنیم تا مردم در 
شــکل ها و عرصه های مختلف حضور پیدا کنند و نباید 

مردم را نسبت به این مناسک بی تفاوت کنیم. 
اسرائیل به تمام معنا 

از جبهه مقاومت شکست خورد
رئیس قوه مقننه با اشاره به آتش بس در غزه، اظهار 
کرد: باید تاریخ نگاری کنید و ببینید چه عظمتی در این 
زمینه اتفاق افتاده اســت. امام ما در ســال ۱3۴3 و در 
بحث کاپیتولاســیون فرمودند هر مشکلی که امروز در 
کشور هست و مشکلی که ما با شاه هم داریم، این است 
که اینها سرسپرده رژیم صهیونیستی و آمریکا هستند.

قالیباف متذکر شد: این حرف امام برای سال ۱3۴3 
اســت و اصلًا اساس مبارزه ما با رژیم مستبد پهلوی، از 
اینجاست. امام بعد از پیروزی انقلاب و در آن بحبوحه، 
آخرین جمعه ماه مبارک رمضان را به عنوان روز قدس 
اعلام کردند و فرمودند موضوع فلسطین، موضوع جهان 
اســلام است و فلسطین نباید فقط دغدغه فلسطینیان 
باشد، چون اساساً ظلم بزرگی مخصوصاً برای مسلمین 

و برای بشریت اتفاق افتاده است.
رئیس  مجلس شــورای اســلامی تاکید کرد: امام 
خمینی)ره( این مســئله را فراتر از ایران مطرح کردند 
و از همه مســلمانان خواستند که این کار اتفاق بیفتد 
و نخواســتند فقط موضوع فلسطین در فلسطین و بین 

فلسطینیان باقی بماند.
رئیس  مجلس شورای اسلامی در ادامه، تاکید کرد: 
اســرائیل به تمام معنا از جبهه مقاومت شکست خورد. 
اســرائیل به تمام معنا از جبهــه مقاومت هم در حوزه 

راهبردی و هم تاکتیکی شکست خورد. این امام بود که 
با اعلام روز قدس چنین عظمتی را آفرید. مردم سالاری 

و حضور مردم به ارزش های اسلامی معنا می دهد.
قالیبــاف اظهار کــرد: قبل و بعــد از انقلاب برای 
ما ســندهای بزرگی اســت تــا از ســنت های الهی و 
وظیفه شناسی در برابر مردم درس بگیریم. این موضوع 
بــرای امروز و فردای ما مهم اســت تا با همان همت و 
غیرت بایستیم. امام راحل و امثال او و امروز مقام معظم 
رهبری چنین مکتبی را برای ما به یادگار گذاشتند که 

باید قدر بدانیم.
شیعیان و شهید سلیمانی ثابت کردند 

که برادر اهل سنت ما نه تنها برادر، بلکه جان ماست
رئیس قوه مقننه تصریح کرد: بسیج تبلور اراده مردم 
در همه عرصه ها اســت. از زمانی که بنی صدر عزل شد 
و آن خیانــت را کرد و فرار کرد و مردم در دفاع مقدس 

حضور پیدا کردند، تحول از آن زمان آغاز شد.
وی افزود: در زمانی گفته می شد که جوانان امروز 
مانند جوانان دوران انقلاب نیســتند، اما مدافعان حرم 
نشــان دادند که جوانان فعلی هم مانند جوانان دوران 
انقلاب در میدان هســتند و ایستادند و به همه کسانی 
که با تفرقه سنی و شیعه می خواستند وحدت امت اسلام 

را از بین ببرند، تودهنی زدند.
رئیس  مجلس شورای اسلامی گفت: شیعیان و شهید 
سلیمانی ثابت کردند که برادر اهل سنت ما نه تنها برادر 
ماســت، بلکه جان ماست و ما برای آنها یعنی چه برای 
شیعیان لبنان و چه برای اهل سنت غزه، جان دادیم و 

شهید سلیمانی را دادیم.
قالیباف اظهار کرد: امروز هم برای حل مشــکلات 
اقتصــادی باید مــردم در صحنه باشــند. مقام معظم 
رهبری روز گذشــته از نمایشــگاه پیشگامان پیشرفت 
بخش خصوصی بازدید کــرده و تاکید کردند با بخش 
خصوصی، باید این مشکلات حل شود و با اقتصاد مردمی 
باید مشکلات حل و فصل شــود. وی گفت: زمانی که 
بیش از ۸۵ درصد اقتصاد ما دولتی می شود، این مفاسد 
به وجود می آید. ما حتی در حوزه فرهنگی ضعف داریم 
و در حوزه آسیب های اجتماعی اشکالاتی داریم که همه 
اینها ریشــه در آن دارد که مردم را در این عرصه ها به 

رسمیت نشناختیم.
قالیباف با بیان اینکه مردم راه حل هستند نه مسئله، 

متذکر شــد: این ضعف مدیریت و نابلدی و بی توجهی 
ماســت و آن طور که امام به مردم ایمان داشتند، ما به 

مردم ایمان نداریم. 
رئیــس قوه مقننــه بیان کرد: البتــه حضور توده 
مــردم در صحنه ها و عرصه های مختلف به معنای رفع 

تخصص گرایی یا نقش نداشتن نخبگان نیست.
وی متذکر شد: زمانی که بسیجیان به میدان جنگ 
آمدند، آن کاری را که در دانشکده در مدت ۴ سال انجام 
می شد، در میدان جنگ در کمتر از چهار ماه انجام دادند 
و قابلیت و کیفیت آن هم در آن چهار ماه به مراتب بالاتر 
و کارآمدتر از آن ۴ سالی بود که در دانشکده طی می شد. 
قالیباف توضیح داد: پس این به معنای آنکه نخبگان 
و تخصص معنایی ندارد،، نیست و اشتباه نکنیم و اجازه 
ندهیم به کسانی که با مفهوم سازی های غلط، مردم باوری 

و میدان داری مردم را از ما بگیرند. 
نباید با دسته بندی کردن
 مردم را از هم جدا کنیم

وی تاکید کرد: نباید با دســته بندی کردن، مردم 
را از هم جدا کنیم و نباید دســته بندی های قشــری، 
مذهبی و دینی ایجاد کنیم. مردم، مردم هســتند. در 
نظر داشــتن عامه مردم یک کار شرعی، عقلانی، مهم 
و واجب اســت. عامــه مردم ولی نعمت ما هســتند و 
 مخاطب اصلی حکومت ما مردم هســتند و باید به آنان 

توجه کنیم.
رئیس مجلس شــورای اســلامی گفــت: در همه 
حکومت هــا باید به مردم توجه شــود، امــا ما در نظام 
اســلامی، وظیفه دینی هم در ایــن زمینه داریم و اگر 
خدای نکرده با قبیله گرایی و جداسازی ها و دسته بندی 
کردن به گونه ای عمل شــود که به جای تأمین خیر و 
صلاح عمومی، مردم را کنار بگذاریم، این یک ظلم است 

و در این صورت نصرت الهی شامل حال ما نمی شود. 
وی تاکید کرد: ما باید به باورهای قرآنی عمل کنیم. 
خداوند این وعده را در آیات قرآن آورده است که مؤمنان 
نصرت پیدا می کنند و ما هم باید به آن باور داشته باشیم 

تا شامل آن شویم. 
قالیباف خاطرنشــان کرد: اساس انقلاب ما آمد تا 
همــه انحصار طلبی ها را از بین ببرد و مردم را به میدان 
بیاورد و همه فرصت طلبان را از مسیر حذف کند. اساس 
انقلاب بر اساس مردم بود، وگرنه راه گذشته طی می شد. 
رئیس  مجلس شــورای اســلامی تصریح کرد: اگر 
این گونه عمل کرده و به مردم توجه کنیم، امنیت ملی ما 
در سطح ملی و بین المللی تأمین خواهد شد و می توانیم 

از همه سختی ها عبور کنیم. 
وی در پایــان گفت: ما می دانیم شــورای تبلیغات 
اسلامی از لحاظ بودجه ای دچار مشکلاتی است، اما بدانند 
که خداوند آنان را می بیند و تلاش های صادقانه شــان 
را می بینــد. البته بنده و امثال بنــده وظیفه داریم که 
وظایف خود را نســبت به آنان انجام دهیم و بدانیم که 
نقش آنان به عنوان یک حلقه میانی بســیار مهم است 
و می توانند بسترســازی برای حضور مردم کنند. ما هم 
 بیش از گذشته تلاش می کنیم که در این زمینه به آنان 

کمک کنیم. 

همدان- خبرنگار کیهان:
سرپرست شــعب بانک سپه منطقه همدان 
در چهل وچهارمین جشنواره حساب های  گفت: 
قرض الحسنه پس انداز بانک سپه به قید قرعه مبلغ 
30 میلیارد تومان جایزه به 8۵ همدانی اهدا شد.

ســعید احســانی افــزود: وجهی کــه به صورت 
 قرض الحســنه نزد بانک ســپه گذاشــته  می شــود، 

در راه پرداخت تســهیلات قرض الحسنه ازدواج، ودیعه 
مسکن و اشتغال زایی مصرف شده و می شود.

سرپرســت شــعب بانک ســپه منطقه همدان با 
قدردانی از حضور گسترده شرکت کنندگان در امر خیر 
قرض الحســنه، یادآور شــد: همراهی شما باعث شد تا 
بتوانیــم به مردم خوب همدان کمک کنیم و راه اندازی 
کسب وکارها، خرید مساکن و ازدواج جوانان میسر شد 

که قطعاً خیر و برکت این کار خداپســندانه در زندگی 
ما جاری و ساری است. وی خاطرنشان کرد: باید تلاش 
کنیم تا سایر افراد جامعه نیز برای انجام این کار ترغیب 
شــوند تا در کنار شریک شدن در این سنت حسنه، به 

رفع مشکلات جامعه کمک کنند.
گفتنی اســت در پایان این مراسم علاوه بر اهدای 

جوائز از دو پدر شهید نیز تجلیل و قدردانی شد.

اهدای 30 میلیارد تومان جایزه به صاحبان حساب های قرض الحسنه پس انداز بانک سپه همدان


